

# Referat af FU møde i FSNR

Lørdag den 2. november 2024 hos

Birthe Riddersholm, Græshoppestien 8, 4500 Nykøbing Sjælland

Deltagere:

- Birthe Riddersholm (BR) - formand
- Steen Bakhøj (SB)
- Charlotte Bjerregaard (CB)
- Peter Beyer (PB)
- Helle Ammitzbøll Nielsen (HN)

Deltagere i mødepunktet omkring afvanding

- John Jensen (JJ). Samarbejdspartner omkring etablering af afvandings systemer hos "de grøfteløse"
- Henrik Schulz-Mikkelsen (HSM). Dataansvarlig for spørgeskemaundersøgelsen.

Afbud fra

- Dorthe Hansen (DH), Christian Dorfheldt (CD)

1. Godkendelse af dagsordnen.

Dagsordnen blev godkendt.

2. Godkendelse af referatet fra mødet den 24. august 2024.

Der er endnu ikke bestilt lokale til næste års repræsentantskabsmøde, men Birthe (BR) har fået adgang til at kunne bestille af kommunen, når bestillingsproceduren åbner

3. FU interne anliggender

a) Økonomi ved SB:

Vi har fået 13.125,- kr. ind i kontingent.

Vores Saldo er pt. på 125.502 kr., heraf er 100.000 kr. overført til en rentebærende konto

Overskuddet er pt. på 1.208,- kr.

b) Hjemmesiden

Vi kan nu indsætte billeder, der arbejdes videre med at opdatere hjemmesiden.

c) Nyt fra formanden

BR har fået mange mails, der viser at man læser hjemmesiden.

BR har kontaktet affaldsteamet for at få tilsyn på steder hvor skraldestativer er placeret ulovligt i rabatten. Indtil nu har holdningen fra kommunen været, at det må vi selv håndtere, selv om det er kommunen, der er vejmyndighed og ikke grundejerforeningerne.

Vi vil nu prøve at komme igennem til kommunen ved at bruge App'en "Giv et praj", når vi påpeger ting kommunen, bør reagere på.

#### 4. Nyt fra udvalgene

##### a) Odsherred forsyning.

Odsherred Forsyning er under rekonstruktion. Vi har møde med OF den 15. november, her kan vi få at vide, hvordan situationen omkring forsyningen er. Efter mødet med OF, vil der være et møde med FSiO, hvor det vil blive diskuteret, hvordan vi kommer videre med samarbejdet omkring afvandingsproblematikken. Der er udarbejdet en agenda til FSiO mødet.

##### b) Grønt Råd.

Der er ikke noget nyt fra Grønt Råd, vi må se hvad der videre sker. Grønt Råd var dog inviteret til et møde, hvor kommunen gennemgik deres syn på afvandingsproblematikken. Vi brugte dette møde til kort at informere om FSNR's undersøgelse af afvandingsproblemerne. Det resulterede i en direkte indgang til kommunens vandteam og et efterfølgende møde med vandteamet. I første omgang mødtes vi med Else Andersen (chef for vandteamet (EA)) Efterfølgende mødtes vi med Terese, som EA havde udpeget til vores direkte kontakt i det efterfølgende arbejde.

I første omgang skal vi samarbejde med kommunen om et borgermøde, der forventes afholdt den 28. november.

#### 5. Verserende sager

##### a) FSiO samarbejdet.

I første omgang afholdes et møde hos John Jensen (JJ) fredag den 8. november, hvor Flemming Vielsted (FV) fra SAGT deltager. Her diskuteres samarbejdet mellem FSNR og SAGT vedrørende afvanding. Helene Regnell fra SAGD, kan desværre ikke deltage.

##### b) Naturpleje på sommerhusgrundene.

Der er ikke noget nyt.

##### c) Afvandingsproblemerne og mødet med OK.

På mødet med Terese fra afvandingsteamet blev vi enige om at strukturere det videre arbejde i 3 strømme:

- Effektivisering af de eksisterende afvandingsløsninger
- Etablering af nye eller forbedrede afvandingsløsninger
- Kommunikation til interessenterne

#### Effektivisering af de eksisterende afvandingsløsninger

Denne strøm indeholder 2 hovedaktiviteter.

- 1) I FSNR har vi dokumenteret de eksisterende afvandingsløsninger i form af 5 grøftenetværk. Den første hovedaktivitet består i, at FSNR vil udarbejde en interaktiv vejledning, der beskriver hvordan nye netværk kan oprettes med link til dokumenter og skabeloner, der kan bruges under kortlægningen. PB

står for dette store arbejde. Vejledningen vil blive stillet til rådighed for foreningerne i Trundholm (SAGT) og Dragsholm (SAGD), såfremt disse ønsker at oprette lignende grøftenetværk. Formålet med oprettelse af grøftenetværk er at komme så tæt på ekspertgruppens anbefalinger til ny vandløbslov, som det kan lade sig gøre, under den eksisterende vandløbslov.

- 2) Den anden hovedaktivitet består i at designe og afholde en workshop, hvor alle grundejerforeninger og bredejere i øvrigt der har tilknytning til de eksisterende 5 netværk vil blive inviteret. På workshoppen vil vi diskutere, hvordan vi kan øge vandføringsevnen i de eksisterende løsninger, hvad dette vil kræve, hvordan vi kan hjælpe hinanden i den forbindelse, og hvilke erfaringer vi har haft i øvrigt i de 5 netværk. Workshoppen vil blive søgt afholdt i samarbejde med kommunen.

I første omgang består denne arbejdsgruppe af Birthe (BR) Steen (SB) og Peter (PB). Der er yderligere 3 personer, der står som ansvarlige for grøftenetværkene. De vil blive kontaktet når de første skitser til workshoppen er på plads. Workshoppen forventes afholdt, når sommerhusene åbnes igen efter vinteren.

#### Etablering af nye eller forbedring af eksisterende afvandingsløsninger

Denne strøm indeholder følgende aktiviteter:

Første aktivitet er et møde mellem John og Terese for at få en afklaring af, om arbejdsgruppen kan få den støtte fra kommunen, som er nødvendig, for at arbejdsgruppen har mulighed for at kunne løse sin opgave. Vi ønsker et godt samarbejde mhp. at opsamle, strukturere og dele viden og derfra kickstarte nye projekter. Arbejdsgruppen forventes bl.a.:

- At indsamle viden, opsamle og strukturere paradigmer.
- At udstille og udbrede kendskabet til paradigmer og hjælpe andre med opstart, når der er den fornødne erfaring.
- At prøve at samle grundejerforeninger med ensartede problemstillinger mhp., at de indbyrdes kan hjælpe hinanden. I den forbindelse kan flere grundejerforeninger måske også engagere samlet rådgivning.

I forbindelse med arbejdet i gruppen er der en lang række forhold, der skal afklares fx:

- Kendskab til områder der måske er på vej med tilsvarende problemstillinger?
- Oversigt over relevant lovgrundlag og øvrige regler og praksis. Vandløbsloven, naturbeskyttelsesloven, okkerloven, planloven, flere?
- Høringer og forventelige tidsfrister
- Inspiration til fordeling af omkostninger i grundejerforeninger/afvandingslaug, herunder hvordan kan fællesveje bidrage (vejfond)
- Kan kommune give påkrav om at deltage i afvanding eller er det helt frivilligt. Alternativt kan kommunen henstille
- I hvilke tilfælde kan kommunen rundsende information eller optage information på kommunens hjemmeside

- Kan kommunen indgå i pilotprojekter og på hvilken måde
- Hjælpe med at identificere løsningsmuligheder og/eller løsningsrum
- Og meget mere

Disse spørgsmål vil vi vende på et møde med Terese.

Steen (SB) foreslog John (JJ) at kontakte Kløvermarkens Grundejerforening, som har nogle afvandingsproblemer, men ingen grøfter. De har indkøbt udstyr, hvor de kan måle flere ting fx grundvands stigning og lignende. De har også et ønske om at etablere en pumpestation. BR sender kontaktoplysningerne for Kløvermarken til John.

Dernæst blev udformningen af det nye spørgeskema diskuteret. Vi har på baggrund af de indsamlede data, fundet frem til nogle kategorier af afvandingsproblemer. HSM har udarbejdet et skema, som kun formanden for den enkelte forening skal udfylde. Skemaet kan udfyldes på telefonen og tager meget kort tid. Det nye skema sendes også til Trundholm (SAGT) og Dragsholm SAGD) så vi kan få kortlagt deres problemer og finde eventuelle samarbejdspartnere til etablering af grøfter og andre afvandingsystemer. Det blev besluttet, at vi alle prøver at udfylde skemaet som test. Charlotte (CB) ønskede, at der var mulighed for at kunne give en kommentar til sidst.

John (JJ) og Henrik (HSM) vil give Birthe et oplæg til den følgeskrivelse, som Birthe (BR) skal sende ud i forbindelse med det nye spørgeskema. Vi skal også skrive, hvad vi har fået ud af de data, vi allerede har indhentet. Der skal også stå lidt om de arbejdsgrupper, vi går videre med.

Vi diskuterede om vi skal udsende skemaet igen, hvis der kommer en hændelse med meget vand igen. Dette blot for at følge udviklingen i de enkelte områder.

Vi skal have lagt noget på hjemmesiden om, hvad det er der foregår, det skal vi tænke lidt mere over.

Næste møde i FU vil først blive aftalt, når vi er kommet lidt videre med arbejdet.